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REVISTA PRESEI 

 

 

 Guvernul a aprobat modificarea HG privind starea de alertă pentru a 

permite relaxarea în mai multe domenii de activitate 

Guvernul a aprobat modificarea Anexei 3 a hotărârii privind starea de alertă, pentru 

a permite, începând cu data de 1 iunie, relaxarea în mai multe domenii de 

activitate, conform măsurilor adoptate prin Hotărârea nr. 26 a Comitetului Naţional 

pentru Situaţii de Urgenţă (CNSU). 

 

La începutul şedinţei de Guvern, care a început joi seară şi s-a terminat câteva ore 

mai târziu, premierul Orban a prezentat cuprinsul Hotărârii nr. 26 a CNSU. 

 

Astfel, începând cu 1 iunie se permite organizarea şi desfăşurarea competiţiilor 

sportive în aer liber, fără spectatori, cu respectarea măsurilor de protecţie sanitară 

stabilite prin ordinul comun al ministrului Tineretului şi Sportului şi ministrului 

Sănătăţii; se permite organizarea şi desfăşurarea în bazine aflate în aer liber sau în 

bazine acoperite a activităţilor de pregătire fizică a sportivilor profesionişti şi a 

competiţiilor sportive, tot fără participarea spectatorilor, cu respectarea măsurilor 

de protecţie sanitară stabilite prin ordinul comun al ministrului Tineretului şi 

Sportului şi ministrului Sănătăţii. 

 

Totodată, se permite desfăşurarea de către sportivii profesionişti a activităţilor de 

pregătire fizică în spaţii închise numai cu respectarea regulilor de distanţare între 

participanţi, astfel încât să se asigure minimum 7 metri/persoană şi cu respectarea 

regulilor de protecţie sanitară stabilite. 

 

Tot de la 1 iunie, se vor putea desfăşura spectacole, concerte, alte evenimente 

culturale în aer liber, precum festivaluri publice şi private cu participarea a cel mult 

500 de spectatori, cu locuri pe scaune aflate la o distanţă de minimum 2 metri unul 

faţă de celălalt şi cu obligativitatea purtării măştii de protecţie în timpul 

spectacolului şi a respectării condiţiilor stabilite prin ordinul comun al ministrului 
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Culturii şi ministrului Sănătăţii. 

 

Începând cu data de 1 iunie, se ridică restricţiile, interdicţiile, privind deplasarea 

persoanelor în afara localităţii, respectiv zonei metropolitane. 

 

Alte modificări ale Anexei 3 a Hotărârii privind starea de alertă prevăd reluarea 

transportului feroviar şi a transportului rutier internaţional de persoane prin servicii 

regulate, servicii regulate speciale şi servicii ocazionale în trafic internaţional, 

pentru toate cursele efectuate de către operatorii de transport din şi către România, 

cu respectarea condiţiilor stabilite. 

 

De la aceeaşi dată, "se permite prepararea, comercializarea şi consumul produselor 

alimentare şi băuturilor alcoolice şi nealcoolice în spaţii destinate dispuse în 

exteriorul clădirilor, în aer liber, cu asigurarea unei distanţe de minimum 2 metri 

între mese şi participarea a maximum 4 persoane la o masă dacă sunt persoane care 

provin din familii diferite şi cu respectarea măsurilor de protecţie sanitară stabilite 

prin ordin comun al ministrului Sănătăţii, ministrului Economiei, Energiei şi 

Mediului de Afaceri şi preşedintelui Autorităţii Naţionale Sanitar Veterinare şi 

pentru Siguranţa Alimentelor". 

 

O altă modificare conform cu Hotărârea 26 a CNSU prevede că, de la data de 1 

iunie, "accesul persoanelor pe plajă se realizează cu asigurarea de şezlonguri 

pentru fiecare dintre persoanele prezente, asigurarea unei distanţe de minimum 2 

metri între şezlongurile care sunt utilizate de persoane din familii diferite şi cu 

respectarea normelor de protecţie sanitară stabilite prin ordin comun al ministrului 

Economiei, Energiei şi Mediului de Afaceri, ministrului Sănătăţii şi ministrului 

Mediului, Apelor şi Pădurilor, emis în temeiul articolului 71, alineatul 2, din Legea 

55/2020". 

 

Nu în ultimul rând, se permite "organizarea şi desfăşurarea de spectacole în 

sistemul drive-in cu condiţiile care vor fi stabilite prin ordin comun".  

(Sursa: Agerpres) 
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 Cîțu: Un scenariu pe care l-am luat în calcul este creșterea cu 10% a 

pensiilor / Reacția lui Orban 

Pensiile ar putea crește cu doar 10% din septembrie și nu cu 40% așa cum era 

prevăzut. „Este un scenariu pe care l-am luat în calcul, am calculat impactul și 

riscurile aferente, alături de un alt scenariu îl voi prezenta guvernului și vom lua o 

decizie”, a declarat joi, la Realitatea Plus, ministrul Finanțelor, Florin Cîțu. 

Premierul Ludovic Orban a evitat să comenteze declarațiile lui Cîțu, precizând că o 

decizie în privința majorării pensiilor va fi luată în funcție de raportul la șase luni și 

prognoza economică pentru perioada următoare. 

 

„Este profund nedrept pentru toți românii care sunt afectați astăzi de această criză 

să vorbim doar de pensii izolat de ceea ce se întâmplă în restul economiei. Trecem 

printr-o criză de proporții foarte mari, nu s-a mai întâmplat așa ceva. PSD duce 

discuția spre cheltuielile cu pensiile, dar avem alte și alte cheltuieli în buget. Sunt 

alte cheltuieli care sunt puse în pericol de aplicarea legii așa cum este astăzi. 

Vorbim de cheltuieli de investitii. Niciodată nu vom face o evaluare a cheltuielilor 

cu pensiile rupt de celelalte cheltuieli”, a explicat Cîțu, sugerând astfel că 

majorarea pensiilor cu 40% este imposibilă. 

Suntem într-o criză economică fără proporții. Nu s-a mai întâlnit așa ceva în 100 de 

ani. 

 

Premierul Ludovic Orban a evitat să facă vreun comentariu referitor la scenariul 

avansat de Cîțu. 

 

„Când vom decide ceva vom anunța public. Pensiile vor crește”, a spus el. 

 

Întrebat dacă legea pensiilor va fi modificată prin ordonanță de urgență, Orban a 

răspuns: "Credeți că un proiect de lege inițiat de guvernul României are vreo șansă 

să treacă de Parlament?". 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Turcan: Elevii vor circula spre şcoală doar pe baza carnetului de elev, pe 

toate tipurile de transport, fără a mai fi nevoiţi să scoată bani din buzunar 

pentru a cumpăra bilete sau abonamente 

Vicepremierul Raluca Turcan a anunţat, joi seară, că Guvernul a adoptat procedura 

detaliată prin care elevii pot beneficia de transport gratuit pe orice mijloc de 

transport doar pe baza carnetului. 

”Am adoptat astăzi procedura detaliată care va permite elevilor să folosească, 

gratuit, transportul public pentru a merge la şcoală. Astfel, elevii vor circula spre 

şcoală doar pe baza carnetului de elev, pe toate tipurile de transport, fără a mai fi 

nevoiţi să scoată bani din buzunar pentru a cumpăra bilete sau abonamente pentru 

drumul de acasă la şcoală şi înapoi. Decontul acestor documente se va face direct 

între transportatori şi autorităţile statului direct responsabile”, a scris, joi seară, pe 

Facebook, Raluca Turcan. 

Aceasta a precizat că această măsură este o transpunere în norme şi în practică a 

dreptului garantat la educaţie gratuită prin Constituţie şi Legea Educaţiei 

Naţionale. 

”Pe de altă parte, ea reprezintă un sprijin concret acordat elevilor din categoriile 

cele mai vulnerabile, pentru a continua să meargă la şcoală”, a mai scris Turcan. 

Ministrul educaţiei, Monica Anisie a cerut, joi, introducerea pe ordinea 

suplimentară a şedinţei de Guvern a unui proiect privind gratuitatea elevilor şi 

studenţilor pe transportul feroviar şi cu metroul. 

“Vă rog să îmi permiteţi să introducem pe ordinea de zi suplimentară un proiect de 

hotărâre de guvern pentru aprobarea procedurii de decontare a cheltuielilor de 

transport a elevilor şi pentru modificarea hotărârii de guvern numărul 42/2017 

pentru aprobarea normelor metodologice privind acordarea facilităţilor de transport 

intern feroviar şi cu metroul pentru elevi şi studenţi. Este vorba despre transportul 

local gratuit pentru elevi pe tot parcursul anului calendaristic, transportul elevilor 

care fac naveta va fi gratuit pe tot parcursul anului şcolar, iar transportul feroviar şi 

cu metroul pentru elevi şi pentru studenţi va fi gratuit pe tot parcursul anului 

calendaristic”, a explicat ministrul Educaţiei. 

(Sursa: news.ro) 
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 Orban: Se redeschid sălile și bazinele pentru sportivii profesioniști. 

Concerte, cu cel mult 500 de spectatori 

Guvernul modifică, în ședința de joi seara, hotărârea privind starea de alertă pentru 

a permite relaxarea restricțiilor în mai multe domenii de activitate, începând de 

luni. 

Premierul a prezentat câteva schimbări convenite în Comitetul pentru Situații de 

Urgență. 

“Se permite organizarea și desfășurarea în bazine aflate în aer liber sau acoperite, 

a activităților de pregătire fizică a sportivilor profesioniști, și a competițiilor 

sportive, tot fără participarea spectatorilor. Deasemenea, se permite desfășurarea 

de către sportivii profesioniști a pregătirii fizice în spații închise, numai cu 

respectarea regulilor de distanțare între participanți, astfel încât să se asigure 

minimum 7 mp per persoană, și cu respectarea măsurilor de protecție sanitară 

stabilită”, a anunțat Ludovic Orban .Și spectacolele în aer liber vor fi permise, însă 

cu un număr limitat de participanți și purtarea obligatorie a măștilor. 

“Este permisă organizarea și desfășurarea spectacolelor, concertelor, altor 

evenimente culturale în aer liber, precum și a festivalurilor publice și private, cu 

participarea a cel mult 500 de spectatori, cu locuri pe scaune, aflate la o distanță 

de minimum 2 metri și cu obligativitatea purtării măștii de protecție. Deasemenea, 

se permite organizarea și desfășurarea de spectacole în sistemul drive-în, cu 

condițiile ce vor fi  stabilite prin ordin comun”, a explicat șeful executivului. 

Miniștrii din domeniile implicate au primit temă să elaboreze ordinele commune 

 care să stabilească noile condiții după care , din 1 iunie, vom putea merge la plajă, 

la terase sau la spectacole. 

“Toți miniștrii care trebuie să emită ordinele comune vor trebui să lucreze până la 

1 iunie, pentru elaborarea ordinelor comune și pentru publicarea lor în monitorul 

oficial, astfel încât toți administratorii de plajă, toți patronii de companii care au 

terase, toți transportatorii rutieri, și toate celelalte categorii de agenți economici 

și, deasemenea, și cetățenii români, să cunoască foarte bine regulile ce trebuie 

respectate odată cu deschiderea acestor activități”, a transmis Ludovic Orban. 

(Sursa: news.ro) 
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 Ministrul Economiei: Până în 15 iunie ar putea fi ridicată măsura izolării 

pentru românii care se întorc din vacanță din Grecia sau Bulgaria / După 

estimările noastre, românii vor prefera turismul intern 

Românii care merg în vacanță în Grecia sau în Bulgaria trebuie să stea 14 zile în 

izolare, la revenirea în țară, iar măsura ar putea fi ridicată până în 15 iunie, potrivit 

ministrului Economiei, Virgil Popescu. 

Întrebat joi seară, la B1 TV, dacă începând din 1 iunie românii pot merge în 

vacanță în Grecia sau Turcia, Virgil Popescu a spus: ”Sigur că pot merge. 

Problema care se pune - și încă nu am finalizat discuțiile cu Grecia și cu Bulgaria - 

este că, la întoarcere, regula spune că trebuie să intre într-o izolare de 14 zile. Eu 

cred că până în 15 iunie, când se deschide sezonul estival în Grecia și în Bulgaria, 

lucrurile astea se vor reglementa și probabil anumite țări pot fi exceptate de la acest 

lucru pa bază de acorduri bilaterale. (...) Eu nu pot să recomand ceva unor turiști, e 

dreptul lor să se ducă în vacanță unde își doresc". 

El a spus că și-ar dori cât mai mulți turiști străini și români în România și a susținut 

că, după estimările autorităților, mai mulți români vor prefera turismul intern 

"pentru că se consideră mai în siguranță în România”. 

"Eu sunt optimist că, în continuare, respectând regulile, vom ajunge să avem și mai 

puține cazuri de îmbolnăviri și din 15 iunie românii să poată merge în scop turistic 

în străinătate sau în România și nu vor avea probleme la întoarcerea din afara țării. 

(...) Eu sunt convins că toată lumea se va alinia în sensul deschiderii sezonului 

turistic începând din 15 iunie”, a mai spus ministrul Economiei. 

Întrebat dacă există vreo restricție în ceea ce privește capacitatea de cazare, 

ministrul Economiei a răspuns: ”Noi nu am pus nicio restricție pe hoteluri, nici în 

starea de urgență, ele au fost deschise în permanență. Nu avem, în momentul de 

față, nicio restricție cu privire la gradul de ocupare a hotelurilor. Vom lua decizii în 

funcție de cum evoluează situația în următoarele 15 zile și în funcție de apetitul 

românilor pentru a merge la mare sau la munte”. 

Popescu a spus că faptul că din 1 iunie românii vor putea circula între localități fără 

declarație pe propria răspundere sau că vor putea merge la plajă înseamnă un prim 

pas spre normalitate. 
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"Hotelurile vor fi deschise, plajele vor fi deschise. Evident, trebuie să respectăm 

niște reguli și la plaje: doi metri între șezlonguri, plajă numai pe șezlong pentru a 

nu se înghesui lumea, reguli și la ieșirea, și la intrarea pe plajă ca să nu se creeze 

busculade. Este un prim pas spre normalitate. Românii au arătat respect față de 

restricții și asta se vede și în numărul mai mic de cazuri din ultimele săptămâni", a 

afirmat ministrul. 

 

El a mai spus că în 15 iunie va fi făcută o nouă evaluare a măsurilor luate, iar "dacă 

epidemiologii vor permite", vor fi deschise și restaurantele: "Deocamdată 

restaurantele nu se vor deschide. Vom face o nouă evaluare în data de 15 iunie și 

dacă epidemiologii vor permite acest lucru, sigur vom deschide și restaurantele. În 

interior este un risc de infectare mai mare decât pe terase și atunci preferăm să le 

luăm pas cu pas". 

Autoritățile au anunțat joi că de la 1 iunie vor fi relaxate o parte dintre restricțiile 

impuse în criza coronavirusului. Astfel, de la 1 iunie românii pot merge la 

plajă. Accesul persoanelor pe plajă se realizează cu asigurarea de șezlonguri pentru 

fiecare dintre persoanele prezente, asigurarea unei distanțe de minim doi metri 

între șezlonguri pentru persoane din familii diferite. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Linia pentru producția de măști de la Romarm, achiziționată din China, s-a 

stricat. Premierul cere o anchetă 

Ministrul Apărării va demara, la cererea premierului Ludovic Orban, o anchetă 

referitoare la motivele pentru care a fost oprită temporar producția de măști la 

fabrica Romarm. 

Premierul Ludovic Orban a fost întrebat, joi, despre situația de la Romarm, unde, 

potrivit observatornews.ro, producția de măști ar fi oprită, pentru că liniile de 

producție aduse din China și achizionate cu un milion de dolari nu funcționează, 

astfel încât, până acum, statul român nu a vândut nicio mască din producția 

proprie. 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24022929-toate-restrictiile-care-vor-ridicate-1-iunie-relaxarea-decisa-prin-hotarare-guvern.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24022929-toate-restrictiile-care-vor-ridicate-1-iunie-relaxarea-decisa-prin-hotarare-guvern.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24022929-toate-restrictiile-care-vor-ridicate-1-iunie-relaxarea-decisa-prin-hotarare-guvern.htm
https://observatornews.ro/eveniment/probleme-productie-masti-romarm-365239.html
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„I-am solicitat domnului ministru o anchetă pentru a verifica care sunt motivele 

pentru care a fost oprită temporar producția și evident, sunt convins că domnul 

ministru va lua toate deciziile care se impun pentru a relua producția și a putea 

asigura piața românească din producția internă o cantitate și de la compania de la 

Dragomirești, din județul Dâmbovița (filiala Romarm care ar trebui să producă 

măști - n.r.)”, a spus premierul Ludovic Orban. 

Ludovic Orban, aflat joi la Titu, în județul Dâmbovița, a fost întrebat de reporteri 

unde este fabricată masca pe care o poartă. „Nu știu, este o mască ce mi-a fost pusă 

la dispoziție de Secretariatul General al Guvernului, e o cutie de măști, nu m-am 

uitat, dar se fabrică în România măști chirurgicale. De asemenea, s-au avizat trei 

companii să fabrice măști FPP2”, a spus Ludovic Orban.  

Virgil Popescu, ministrul Economiei, anunța la 27 aprilie că la Romarm, companie 

producătoare de armament deținută de stat, a fost pusă în funcțiune prima linie 

automatizată pentru producția de măști. 

Directorul Romarm, Gabriel Țuțu, a declarat însă pentru „Observator” că maşina 

pentru confecţionat măşti pentru faţă de tip N95 s-a defectat încă din data de 29 

aprilie, ziua când însuși premierul Ludovic Orban venise în vizită. Într-un raport 

citat de Observator, se menţionează că producția de la Romarm „e cu mult în afara 

limitelor prevăzute în contract, funcționarea mașinilor e instabilă și necesită opriri 

frecvente, iar nivelul de rebuturi afectează productivitatea”. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 BNR: Restanţele la creditele în lei au crescut  

Valoarea totală a creditelor restante în lei ale populaţiei şi firmelor s-a cifrat, în 

aprilie 2020, la 4,975 miliarde de lei, în creştere cu 3,91% faţă de suma raportată în 

luna precedentă, în timp ce restanţele la creditele în valută au coborât cu 0,51%, la 

2,075 miliarde de lei (echivalent), conform datelor Băncii Naţionale a României 

(BNR), citate de Agerpres.  

 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/fabrica-de-armament-a-statului-a-inceput-productia-de-masti-pentru-fata-video-cu-probele-de-functionare-1298189


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 29 mai 2020 9 

 

Totalul creditelor în lei atingea, în aprilie, 182,345 miliarde de lei (cu 0,54% sub 

valoarea din luna precedentă), din care 67,067 miliarde de lei erau sume 

contractate de agenţii economici şi 111,23 miliarde de lei împrumuturi luate de 

populaţie.  

Creditele în valută totalizau aproximativ 92,111 miliarde echivalent lei în aprilie 

2020 (cu 0,51% mai puţin faţă de martie 2020), din care 51,971 miliarde de lei 

împrumuturi contractate de agenţii economici şi 33,943 miliarde de lei credite luate 

de populaţie.  

Bucureştenii aveau, la finele lunii aprilie, credite în lei restante în sumă de 1,98 

miliarde de lei şi în valută de 856,9 milioane de lei (echivalent).  

Totalul creditelor în lei contractate în Capitală se cifra la 65,379 miliarde de lei, iar 

al celor în valută la 47,621 miliarde de lei. 
 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Fondurilor Europene lansează vineri la Guvern apelul de 

finanţare Innotech Student 

Ministrul Fondurilor Europene, Marcel Boloş, susţine, vineri, o conferinţă de presă 

la sediul Guvernului, alături de vice-premierul Raluca Turcan, pentru lansarea 

apelului de proiecte Innotech Student, potrivit unui comunicat remis de ministerul 

de resort. 

 Proiectul prevede finanţarea schemelor antreprenoriale ale studenţilor români din 

domenii inovatoare care aduc o valoare adăugată reală. Programul îşi propune să 

încurajeze studenţii să îşi pună în practică viziunea, dar şi spiritul antreprenorial. 

 

Apelul de proiecte are o valoare totală de 20 de milioane de euro şi este finanţat 

prin Programul Operaţional Capital Uman.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Scădere de 11,4% a numărului autorizaţiilor de construire pentru clădiri 

rezidenţiale, în primele 4 luni (INS) 

Numărul autorizaţiilor de construire pentru clădiri rezidenţiale a înregistrat o 

scădere de 11,4% în primele patru luni ale anului, faţă de acelaşi interval din 2019, 

arată datele publicate, vineri, de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

 

Astfel, în perioada 1 ianuarie - 30 aprilie, s-au eliberat 10.935 de autorizaţii de 

construire pentru clădiri rezidenţiale, iar scăderi au fost consemnate în următoarele 

regiuni de dezvoltare: Bucureşti-Ilfov (-452 autorizaţii), Sud-Est (-329), Centru (-

234), Vest (-194), Sud-Muntenia (-150), Sud-Vest Oltenia (-103) şi Nord-Est (-81). 

 

În acelaşi timp, creşteri ale numărului de autorizaţii au fost înregistrate în regiunea 

de dezvoltare Nord-Vest (+140 autorizaţii). 

 

Potrivit sursei citate, la nivelul lunii aprilie faţă de aceeaşi lună din anul anterior, se 

remarcă o scădere a numărului de autorizaţii de construire eliberate pentru clădiri 

rezidenţiale (-1.375 autorizaţii), trend reflectat în toate regiunile de dezvoltare, 

după cum urmează: Nord-Est (-248 autorizaţii), Sud-Est (-222), Bucureşti-Ilfov (-

214), Sud-Vest Oltenia (-175), Centru (-165), Sud-Muntenia (-158), Vest (-100) şi 

Nord-Vest (-93). 

  

 

Foto: (c) insse.ro 

https://insse.ro/cms/sites/default/files/com_presa/com_pdf/autoriz04r20.pdf
https://www.agerpres.ro/data/_editor/files/ONLINE/2020/mai 2020/Capture INS autorizatii construire cladiri rezidentiale.JPG
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De asemenea, raportat de la lună la lună (aprilie 2020 vs martie 2020), datele INS 

menţionează o scădere cu 934 a autorizaţiilor de construire eliberate pentru clădiri 

rezidenţiale. 

 

În profil teritorial, această diminuare este reflectată în toate regiunile de dezvoltare, 

respectiv: Sud-Muntenia (-227 autorizaţii), Nord-Vest (-156), Sud-Est (-154), 

Centru (-139), Nord-Est (-123), Sud-Vest Oltenia (-86), Bucureşti-Ilfov (-35) şi 

Vest (-14). 

 

În luna aprilie a acestui an au fost eliberate 2.290 de autorizaţii de construire pentru 

clădiri rezidenţiale, din care 63,9% pentru zona rurală.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Economiei: Furnizorii de gaze fac o golanie cu preturile din 

ofertele pe care le trimit in prezent clientilor 

Practica actuala a furnizorilor de gaze naturale de a trimite clientilor oferte de 

contracte pentru perioada de dupa liberalizarea pietei la un pret similar cu cel din 

contractele anterioare este o golanie, in conditiile in care pretul de achizitie a 

gazelor de catre furnizori va fi mult mai mic dupa liberalizare, sustine ministrul 

Economiei, Virgil Popescu. 

 

"Ceea ce fac furnizorii in momentul de fata - sa trimita oferte (pentru perioada de 

dupa 1 iulie 2020, cand se liberalizeaza piata gazelor naturale - n.red.), 'semnati cu 

noi', ca va tinem pretul constant, eventual vi-l mai scadem cu un 1-2-3 lei, iar mi se 

pare o golanie, ca sa-i spun tot asa, pentru ca nu poti sa vii in acest program de Gas 

Programme Release in care tu (furnizorii de gaze - n.red.) nu cumperi gazul la 25 

(de lei/MWh - n.red.), dar il cumperi la 28, la 30 de lei, deci cu mult sub pretul cu 

care il cumparai, si tu mentii pretul catre clientul casnic sau catre clientul industrial 

care iti este captiv la acelasi pret. 
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Or, acest lucru nu se poate intampla, acest lucru nu va ramane asa, o sa am o 

intalnire cu furnizorii sa le explic ca reducerea sau cel putin parte din reducerea 

pretului la achizitie sa se regaseasca in pretul consumatorului", a afirmat Virgil 

Popescu, joi seara, la B1 TV. 

 

Guvernul va interveni cu OUG 

 

Ministrul Energiei a sustinut ca in ultima instanta Guvernul poate interveni pentru 

limitarea adaosurilor comerciale practicate de furnizorii de gaze naturale, pe baza 

Legii Concurentei. 

 

"Daca nu, am discutat cu Consiliul Concurentei si avem modalitate de interventie, 

pe Legea Concurentei, nu-i vom lasa ca profitul pe care l-ar putea obtine din 

diminuarea pretului la gaze, tot pe seama producatorilor, pentru ca tot producatorii 

vor fi cei fraieriti, de data asta pretul este jos si n-ai ce sa-i faci... Ne vom asigura 

ca acea diferenta se va regasi in jos in factura. 

 

Avem instrumente pe Legea Concurentei. Noi am discutat deja cu Consiliul 

Concurentei, el urmareste foarte bine comportamentul in piata al jucatorilor 

furnizori de gaze, si vom lua masuri: vom interveni in Guvern, prin ordonanta de 

urgenta, si le vom limita adaosurile, daca vor distorsiona piata si nu vor intelege ca 

nu poti sa exploatezi acest moment pe seama producatorilor si a consumatorilor. 

(...) 

 

Nu vreau speculatii pe piata si ma voi uita ca sa nu existe speculatii pe piata. Va 

spun foarte ferm ca vom interveni daca vom vedea comportament (neconcurential 

al furnizorilor - n.red.)", a adaugat Virgil Popescu. 

 

Avem pret dublu fata de Viena 

 

Ministrul Energiei a precizat ca in prezent pretul gazelor naturale in hub-ul de la 

Baumgarten este foarte mic, de aproximativ 25 de lei per megawat. 
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"Ordonanta 114 a fost o golanie facuta pe fata la acea vreme de Dragnea si de PSD 

si de Valcov, iar noi in momentul in care am preluat guvernarea, pe 4 noiembrie, 

este primul lucru pe care ne-am asumat ca-l abrogam, si l-am abrogat. 

 

Am negociat cu Comisia Europeana, pentru ca acea Ordonanta 114 ne-a adus si un 

infringement, si am promis - si ne tinem de cuvant - liberalizarea pretului la gaze 

naturale incepand cu data de 1 iulie, si a energiei electrice la 1 ianuarie 2021. 

 

Nestiind vreodata ca vom ajunge in aceasta situatie a pandemiei, care ne-a afectat 

pe toti, inclusiv industria de petrol si gaze, practic putem spune ca data de 1 iulie 

este o data extraordinar de buna pentru a liberaliza pretul la gaze naturale - pretul 

pe pietele europene fiind foarte mic. 

 

Practic, acum, astazi, pretul la gaze naturale de la principalul hub de la Viena de la 

Baumgarten este in acest moment undeva la 25 de lei pe megawat. La noi e mai 

mult decat dublu. (Pandemia - n.red.) este o conjunctura de piata care nu te 

gandesti ca ai putea s-o traiesti de mai multe ori in viata", a explicat Virgil 

Popescu. 

La iarna ar trebui sa scada pretul la gaze 

 

Ministrul Energiei a sustinut ca la iarna pretul de pe facturile de gaze naturale ale 

populatiei va scadea. 

 

"Ma astept ca si la energie electrica, chiar daca tariful e reglementat, sa avem o 

scadere (pe factura - n.red.), nu mare, ci mica, 1-2%, dar sa vad o scadere a pretului 

la energie electrica, iar la gaze naturale ma astept la o scadere a pretului. 

 

Vreau sa regasesc scaderea pretului de achizitie in pretul consumatorului, pentru ca 

distributia nu a crescut si nu au de ce sa-si mareasca profitul pe seama clientilor 

casnici. (...) Ma astept ca si in perioada de iarna pretul sa fie mai mic si ma astept 

ca pretul mediu sa fie mai mic, pentru ca estimarile noastre sunt ca in Romania se 

va tranzactiona gaz, chiar pentru perioada de iarna, undeva in jurul cifrei de 50 de 

lei, poate 55 de lei maxim. 

 

 

https://ziare.com/preturi/pret-gaze/virgil-popescu-explica-de-ce-platim-cel-mai-scump-gaz-din-europa-piata-dezechilibrata-de-oug-114-1613059
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Asta inseamna ca este sub pretul achizitiei din momentul de fata, asta inseamna ca 

oricum pretul trebuie sa scada pe factura, inclusiv iarna. Iar daca luam o medie 

iarna-vara, va trebui sa avem o scadere care sa se simta in buzunarul romanilor si 

va spun sincer ca vom urmari acest lucru. 

 

Daca nu se va intampla acest lucru de buna-voie, vom interveni pe Legea 

Concurentei. Nu putem lasa ca cineva sa profite de pe urma acestei liberalizari, 

care pana la urma este o liberalizare facuta ca sa scada pretul cetateanului, 

clientului industrial, sa castige toata lumea", a incheiat Virgil Popescu. 

 
(Sursa: ziare.com) 

 

 Guvern: 2.500 de lei pe luna pentru firmele care angajeaza tineri someri sau 

persoane peste 50 de ani concediate recent 

Guvernul urmeaza sa aprobe, in sedinta de joi, un proiect de ordonanta de urgenta 

pentru instituirea unor masuri active de sprijin destinate angajatilor si angajatorilor 

in contextul situatiei epidemiologice determinate de raspandirea coronavirusului. 

 

Proiectul de act normativ reglementeaza, printre altele, acordarea unor masuri 

active de sprijin pentru angajati si angajatori. 

 

"Incepand cu data de 1 iunie 2020, angajatii care au beneficiat de prevederile 

articolului XI alineat (1) din OUG 30/2020 pentru modificarea si completarea unor 

acte normative, precum si pentru stabilirea unor masuri in domeniul protectiei 

sociale in contextul situatiei epidemiologice determinate de raspandirea 

coronavirusului SARS-CoV-2, aprobata cu modificari si completari prin Legea 

59/2020 si carora le sunt mentinute raporturile de munca ulterior reluarii activitatii 

de catre angajatori, beneficiaza, pentru o perioada de trei luni, prin intermediul 

angajatorului, de plata unei parti din salariu, reprezentand 45% din salariul de baza 

brut corespunzator locului de munca ocupat, dar nu mai mult de 45% din castigul 

salarial mediu brut prevazut de Legea bugetului asigurarilor sociale de stat pe anul 

2020 nr. 6/2020", se prevede in proiectul de OUG. 
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De asemenea, se mentioneaza in proiect, angajatorii au obligatia mentinerii 

raporturilor de munca pentru o perioada de 6 luni dupa implinirea termenului de 3 

luni. 

 

In proiect se mai propune ca: "Prin exceptie de la prevederile articolului 85 alineat 

(1) din Legea 76/2006 privind sistemul asigurarilor pentru somaj si stimularea 

ocuparii fortei de munca, cu modificarile si completarile ulterioare, incepand cu 1 

iunie 2020, angajatorii care incadreaza in munca, dar nu mai tarziu de data de 31 

decembrie 2020, pe perioada nedeterminata, cu norma intreaga, persoane in varsta 

de peste 50 de ani ale caror raporturi de munca au incetat din motive 

neimputabile lor, prin concediere, in perioada starii de urgenta decretata sau a starii 

de alerta instituite, inregistrati ca someri in evidenta agentiilor pentru ocuparea 

fortei de munca judetene, respectiv a municipiului Bucuresti, primesc lunar, pe o 

perioada de 12 luni, pentru fiecare persoana angajata din aceasta categorie, o suma 

de 2.500 lei". 

 

Totodata, "angajatorii care incadreaza in munca, dar nu mai tarziu de data de 31 

decembrie 2020, pe perioada nedeterminata, cu norma intreaga, persoane cu varsta 

cuprinsa intre 16 si 29 de ani inregistrati ca someri in evidenta agentiilor pentru 

ocuparea fortei de munca judetene, respectiv a municipiului Bucuresti, primesc 

lunar, pe o perioada de 12 luni, pentru fiecare persoana angajata din aceasta 

categorie, o suma de 2.500 lei". 

 

In proiect se mentioneaza ca angajatorii au obligatia mentinerii raporturilor de 

munca pentru o perioada de inca 12 luni de la implinirea termenului de 12 luni. 

 

Pe agenda sedintei Guvernului figureaza si un proiect de hotarare pentru 

modificarea HG 282/2010 pentru aprobarea Normelor metodologice de aplicare a 

OUG 110/2017 privind programul de sustinere a intreprinderilor mici si mijlocii - 

IMM INVEST Romania. 

 

"Pentru a elimina barierele operationale care stau in calea implementarii 

programului, se propune renuntarea la cerinta de instituire a ipotecii legale asupra 

universalitatii de bunuri mobile si imobile apartinand debitorului, ca parte 

integranta din structura de garantii a creditelor garantate in cadrul programului. 
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Propunerea are in vedere pe de o parte efortul operational implicat de 

inventarierea, individualizarea, descrierea si inscrierea ipotecilor asupra bunurilor 

care compun universalitate, iar pe de alta parte evitarea colateralizarii excesive si a 

supragarantarii, cu repercursiuni directe asupra accesibilitatii facilitatilor oferite 

prin program si cu ingreunarea situatiei beneficiarilor, care se confrunta oricum cu 

dificultati in privinta asigurarii garantiilor aferente creditelor. 

 

Mai mult, monitorizarea si actualizarea bunurilor care intra sub incidenta ipotecii 

asupra universalitatii de bunuri apare ca fiind imposibila dupa ce creditul garantat 

in cadrul programului a fost pus la dispozitia beneficiarului. Se propune 

introducerea unei reglementari care instituie obligatia de individualizare a 

ipotecilor legale in contractul de garantare", se arata in nota de fundamentare a 

proiectul de act normativ. 

 

Marti, premierul Ludovic Orban a declarat ca Guvernul vrea sa mentina pana la 1 

iunie toate masurile de sprijin acordate pe perioada starii de urgenta, iar, de la 

aceasta data, le va prelungi pentru "acele domenii care continua sa fie afectate de 

restrictii, printre care se afla si industria spectacolelor". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 AFIR, prima institutie publica din Romania care a primit certificare 

internationala anti-mita 

Agentia pentru Finantarea Investitiilor Rurale (AFIR) este prima institutie publica 

din Romania care a obtinut cerificarea internationala pentru standardul ISO 

37001:2016, specific sistemului de management anti-mita. 

 

Potrivit unui comunicat transmis joi de AFIR, certificarea ISO 37001:2016 

reprezinta un standard de referinta care asigura un set de bune practici recunoscute 

la nivel national si international. 

 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/premier/orban-vom-prelungi-de-la-1-iunie-masurile-de-sprijin-pentru-domeniile-afectate-de-restrictii-1612739
https://ziare.com/ludovic-orban/premier/orban-vom-prelungi-de-la-1-iunie-masurile-de-sprijin-pentru-domeniile-afectate-de-restrictii-1612739
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"Sistemul de management implementat la nivelul Agentiei a permis obtinerea 

acestui standard de calitate a actului administrativ, care are ca principal obiectiv 

scaderea continua a riscurilor privind luarea si darea de mita, atat in cadrul 

institutiei, cat si in raport cu colaboratorii sai. Acest sistem incurajeaza si 

promoveaza o cultura institutionala solida si instituie un set de reguli si criterii 

anti-coruptie clare care sa fie respectate in toate activitatile Agentiei", se arata in 

comunicat. 

 

AFIR a implementat politica anti-mita avand in vedere specificul activitatii, 

respectiv aceea de implementare tehnica si financiara a Programului National de 

Dezvoltare Rurala 2014 - 2020 (PNDR 2020). 

 

"Prin Politica anti-mita se interzice orice forma de mita si se incurajeaza si sprijina 

sesizarea responsabila a oricaror aspecte privind posibile fapte de coruptie (active 

sau pasive), garantand avertizorilor lipsa oricaror consecinte impotriva lor. 

 

Totodata, politica prevede sanctiunile si consecintele ce rezulta din nerespectarea 

sistemului anti-mita implementat la nivelul AFIR. De asemenea, Politica anti-mita 

realizeaza conformitatea cu prevederile legislative in domeniul anti-coruptiei, 

furnizeaza un model privind stabilirea, revizuirea si monitorizarea obiectivelor 

anti-mita", se mai arata in comunicatul AFIR. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 OMV Petrom si Eldrive vor instala 30 de puncte de incarcare rapida pentru 

masinile electrice, in Romania si Bulgaria 

Grupul OMV Petrom a informat, joi, ca impreuna cu firma Eldrive, cel mai mare 

operator de puncte de incarcare electrice din regiune, va instala 30 de puncte de 

incarcare rapida pentru masinile electrice la benzinariile din Romania si Bulgaria. 

 

Ca urmare a acestei initiative, Romania si Bulgaria vor fi conectate printr-o 

infrastructura de puncte de incarcare rapida de 50 de kW, situate, in mod accesibil, 

in statiile din reteaua OMV. Eldrive va instala si va fi operatorul punctelor de 

incarcare. 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 29 mai 2020 18 

 

 

OMV Petrom a precizat ca primele doua statii din cadrul acestui proiect au fost 

deja instalate in doua statii de carburanti OMV din Bulgaria, in Daskalovo 

(autostrada Struma) si soseaua Golyamokonarsko (in apropiere de Plovdiv) si au 

avut, deja, primii clienti. 

 

Implementarea intregului proiect va dura aproximativ doi ani, potrivit unui 

comunicat de presa al companiei. 

 

Noua retea de statii de incarcare le va permite soferilor sa incarce pana la 80% din 

bateria vehiculelor electrice, in aproximativ 40 de minute, in cadrul unui ciclu de 

incarcare rapida. 

 

"Credem ca viitorul mobilitatii va presupune un mix de carburanti, conventionali si 

alternativi si, in acelasi timp, sustenabili din punct de vedere economic si al 

mediului. In ceea ce priveste solutiile alternative, pentru autoturisme si vehiculele 

usoare, pe distante scurte, masinile electrice pot fi o alegere. 

 

Pentru autovehiculele grele si transport pe distante mai mari, luam in considerare 

ca potentiale solutii CNG si LNG, care au o eficienta energetica mai mare si emisii 

mai scazute. Ne bucuram sa oferim clientilor nostri posibilitatea de a-si incarca 

rapid vehiculele electrice in timp ce beneficiaza de celelalte servicii oferite in 

statiile noastre de carburanti", a spus Radu Caprau, membru al Directoratului OMV 

Petrom responsabil pentru activitatea Downstream Oil. 

 

In urma cu trei ani, OMV Petrom a fost prima companie de energie din Romania 

care, in cadrul unui proiect pilot, a instalat primul punct de incarcare rapida pentru 

masinile electrice, intr-o statie de distributie carburanti OMV. 

 

"Noile statii de incarcare le vor permite proprietarilor de vehicule electrice sa 

circule fara griji in Bulgaria, Romania si intre cele doua tari. Suntem foarte mandri 

ca Eldrive nu este doar cea mai mare retea de incarcare din regiune pentru masini 

electrice, ci si una dintre cele mai mari retele din Sud-Estul Europei. Parteneriatul 

cu OMV Petrom reprezinta o mare recunoastere pentru noi si asteptam cu 

nerabdare sa lucram la acest proiect", a declarat Stefan Spassov, CEO Eldrive. 
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OMV Petrom este prezent pe piata de distributie de carburanti in Romania, 

Moldova, Bulgaria si Serbia, operand o retea de 800 de statii de alimentare sub 

marcile OMV si Petrom. La finalul anului trecut erau, in Romania, aproximativ 

400 de statii de incarcare pentru masini electrice, in timp ce numarul de vehiculele 

electrice si hibrid nou inmatriculate in primele patru luni ale anului 2020 

reprezenta 2,75% din numarul de vehicule inmatriculate. 

 

Reteaua Eldrive are peste 210 puncte de incarcare in Bulgaria si Romania. Reteaua 

functioneaza prin aplicatia smartphone Eldrive, cu ajutorul careia utilizatorii pot 

vedea informatii in timp real despre locatia, tipul, pretul si starea statiei alese 

precum si pentru a efectua plata. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 CNAS: Cardul nu va fi utilizat în asistenţa medicală primară şi ambulatorie 

de specialitate până la 30 septembrie 

Cardul naţional de asigurări de sănătate nu va fi utilizat până la data de 30 

septembrie în asistenţa medicală primară şi în cea ambulatorie de specialitate, însă 

pentru celelalte specialităţi serviciile medicale acordate vor fi validate cu cardul 

începând cu data de 1 iulie, a informat CNAS, vineri, printr-un comunicat de presă. 

 

Guvernul a aprobat o hotărâre care prevede condiţiile de acordare a serviciilor 

medicale, în contextul situaţiei epidemiologice determinate de răspândirea 

coronavirusului SARS-CoV-2. Actul normativ completează HG 140/2018 pentru 

aprobarea pachetelor de servicii şi a Contractului-cadru care reglementează 

condiţiile acordării asistenţei medicale, a medicamentelor şi a dispozitivelor 

medicale în cadrul sistemului de asigurări sociale de sănătate pentru anii 2018 - 

2019. 
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"Pentru a limita riscul iminent asupra stării de sănătate a populaţiei, în asistenţa 

medicală primară şi în asistenţa medicală ambulatorie de specialitate nu va fi 

utilizat cardul naţional de asigurări de sănătate până la data de 30 septembrie 2020, 

iar pentru celelalte specialităţi serviciile medicale acordate vor fi validate cu cardul 

naţional de asigurări de sănătate începând cu data de 1 iulie 2020", a explicat sursa 

citată. 

 

Potrivit CNAS, nu este obligatorie transmiterea în platforma informatică a 

asigurărilor de sănătate (PIAS), în termen de 3 zile lucrătoare de la data acordării, 

respectiv eliberării, a serviciilor medicale şi îngrijirilor la domiciliu, respectiv a 

dispozitivelor medicale, tehnologiilor şi dispozitivelor asistive, 

înregistrate/eliberate off-line. 

 

Pentru asigurarea calităţii în sistemul de sănătate, Hotărârea de Guvern prevede 

obligaţia furnizorilor de servicii medicale ca până la data de 15 iunie să facă 

dovada acreditării /înscrierii în procesul de acreditare, prin transmiterea/depunerea 

documentelor doveditoare la casele de asigurări de sănătate cu care se află în 

relaţie contractuală. 

 

Pentru limitarea infectării cu coronavirusul SARS-CoV-2 în rândul populaţiei au 

fost prevăzute o serie de măsuri în vigoare până la data de 30 septembrie. 

 

Astfel, medicii din spital pot elibera, la externarea asiguratului, prescripţie 

medicală pentru medicamente cu şi fără contribuţie personală în ambulatoriu, 

pentru o perioadă de până la 90 de zile, cu excepţia medicamentelor ce fac obiectul 

contractelor cost-volum/cost-volum-rezultat, pentru care durata de prescriere este 

de până la 30 de zile. 

 

De asemenea, documentele necesare să fie prezentate de asigurat la casele de 

asigurări de sănătate pentru obţinerea unor drepturi pot fi transmise prin mijloace 

electronice de comunicare sau prin depunerea acestora de orice altă persoană, cu 

excepţia reprezentanţilor legali ai furnizorilor şi a persoanelor care desfăşoară 

activitate la nivelul acestora. 
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"Mijloacele electronice de comunicare se pot folosi şi pentru transmiterea de către 

casele de asigurări de sănătate a documentelor eliberate necesare asiguraţilor. Nu 

mai este necesară prezentarea biletului de trimitere pentru serviciile medicale 

acordate în ambulatoriul de specialitate pentru specialităţile clinice, inclusiv pentru 

specialitatea clinică medicină fizică şi de reabilitare, precum şi pentru îngrijirile 

paliative în ambulatoriu", a adăugat CNAS. 

 

Potrivit sursei citate, medicii de familie pot prescrie medicamente din Lista de 

medicamente aprobată prin Hotărârea Guvernului 720/2008, pentru care există 

restricţii de prescriere, astfel încât asiguraţii să poată beneficia la timp de medicaţia 

necesară. 

 

Astfel, medicii de familie pot iniţia tratamentul specific şi în absenţa unei scrisori 

medicale emise de medicul din ambulatoriul de specialitate/spital pentru 

medicamentele notate cu * din Lista de medicamente compensate şi gratuite. 

 

De asemenea, medicul de familie poate emite prescripţie medicală, în continuare, 

pentru pacienţii cu boli cronice cu schemă terapeutică stabilă, în baza 

documentelor medicale care au fost emise pacientului (scrisoare medicală şi/sau 

confirmarea înregistrării formularului specific de prescriere) şi pentru 

medicamentele care până la data instituirii stării de urgenţă erau prescrise de către 

medicii specialişti. Fac excepţie medicamentele/materialele sanitare utilizate în 

cadrul programelor naţionale de sănătate curative, care se eliberează exclusiv prin 

farmaciile cu circuit închis ale unităţilor sanitare cu paturi. 

 

"Serviciile medicale prevăzute în pachetul de bază, acordate în asistenţa medicală 

primară şi în ambulatoriul de specialitate pentru specialităţile clinice, precum şi 

serviciile conexe furnizate de psiholog şi logoped pot fi efectuate şi de la distanţă, 

prin orice mijloace de comunicare, cu încadrarea în numărul maxim de 8 

consultaţii/oră", se mai arată în comunicat.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Consiliul Superior al Magistraturii, vot împotriva desființării controversatei 

Secții speciale / Un nou scandal în plen 

Consiliul Superior al Magistraturii a votat în plenul de joi pentru menținerea 

controversatei secții de anchetare a magistraților. Astfel, CSM a avizat negativ 

proiectul de lege depus de USR la Camera Deputaţilor privind desfiinţarea Secției 

speciale. Au existat 10 voturi împotriva desființării Secției, 8 pentru, iar un vot a 

fost nul, au declarat surse din CSM pentru HotNews.ro. 

 Deputat USR, după ce CSM a avizat negativ proiectul de lege privind 

desființarea Secției speciale: Un moment foarte trist pentru justiția noastră 

Proiectul a fost depus la Camera Deputaților la începutul lunii mai și este semnat 

de 40 de deputaţi şi senatori de la USR, dar şi de deputatul neafiliat Ana Birchall, 

fost ministru al Justiţiei. 

CSM a trebuit să dea un aviz pe acest proiect deoarece are legătură cu justiţia şi 

cariera magistraţilor, iar avizul dat în plenul de joi a fost negativ. În ședință s-a 

votat de 3 ori: pentru aviz negativ, pentru aviz pozitiv și pentru aviz pozitiv cu 

observații. 

Zece membri au votat "împotrivă", 8 "pentru", iar un vot a fost nul, au declarat 

surse din CSM pentru HotNews.ro. 

 

Conform surselor citate, votul nul a fost al procurorului general Gabriela 

Scutea atunci când s-a supus la vot acordarea avizului pozitiv al CSM pentru acest 

proiect. Parchetul General a trimis către CSM un raport cu observații semnat de 

Gabriela Scutea, care se declară pentru desființarea acestei secții, dar contestă 

forma proiectului de lege. Gabriela Scutea a susținut că proiectul este "copy-paste" 

după proiecte anterioare. 

 

Ministrul Justiției, Cătălin Predoiu, a anunțat că a votat pentru desființarea secției 

speciale. "Am votat pentru aviz favorabil, chiar dacă proiectul comportă observații 

(tehnice). Ele pot fi îndreptate la Parlament. La fel voi proceda și data viitoare", a 

spus Predoiu. 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24022173-usr-dupa-csm-avizat-negativ-proiectul-lege-privind-desfiintarea-sectiei-speciale-moment-foarte-trist-pentru-justitia-noastra.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24022173-usr-dupa-csm-avizat-negativ-proiectul-lege-privind-desfiintarea-sectiei-speciale-moment-foarte-trist-pentru-justitia-noastra.htm
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Contrele din CSM: "Această structură de parchet este o emanaţie politică" /" E 

surprinzător că un procuror spune că o structură de parchet e o emanaţie politică" 

La fel ca în toate ședințele CSM în care s-a luat în discuție desființarea SIIJ, au fost 

discuții aprinse între membrii care susţin această Secţie, în principal Gabriela 

Baltag şi Lia Savonea, şi cei care cer desfiinţarea Secţiei speciale, între care 

procurorul Mihai Ban. 

Procurorul Cristian Ban: "Îmi menţin punctul de vedere că această structură de 

parchet este o emanaţie politică. Aşa cum s-a născut, aşa trebuie să şi dispară, adică 

tot politic. Eu voi vota aviz favorabil cu observaţii”. 

Judecătoarea Gabriela Baltag: "E surprinzător să auzim că un procuror vorbeşte 

despre o structură din cadrul parchetului că e o emanaţie politică”. 

Cristian Ban: "Vă rog să reţineţi surprinderea pentru dumneavoastră. Vorbiţi ce 

doriţi dvs”. 

Gabriela Baltag: "O să spuneţi că Secţia nu a făcut dosare. A făcut foarte multe 

dosare. Nu a trimis foarte mulţi în judecată, sunt 2 trimiteri. Avem 417 dosare 

soluţionate şi numai 2 trimiteri în judecată. Ne aducem aminte de miile de dosare 

de altădată soldate cu achitări. Aici vrem să ajungem? De ce nu este bună Secţia? 

Că nu a mers la judecători decât să obţină un mandat pentru o avizare? Că nu au 

fost ascultaţi în masă magistraţii, de aceea nu este bună Secţia?” 

Cristi Ban: "Pe mine mă surprinde pregătirea dvs. în materie penală. Sunteţi 

specialistă, văd, în parchet şi suspectă preocuparea dvs. pentru DNA”. 

Judecătoarea Evelina Oprina: "Este de relevat şi de evidenţiat opinia instanţelor de 

grad înalt. Înalta Curte, care în proporţie covârşitoare a opinat pentru menţinerea 

acestei secţii”. 

Avizul CSM este unul consultativ, dar este relevant pentru poziționarea 

Consiliului, care a susținut puternic impunerea la șefia acestei structuri a Adinei 

Florea. Fosta șefă a CSM Lia Savonea a avut 7 încercări eșuate în acest sens, iar în 

Consiliu există încă un grup puternic care este favorabil SIIJ. 
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Proiectul USR 

USR a motivat că a depus acest nou proiect de lege pentru desființarea Secției 

speciale, în condițiile în care proiectul anterior depus a fost respins în Parlament de 

majoritatea controlată de PSD, iar "Guvernul PNL nu pare să se grăbească în 

demersul de desființare a acestei structuri create la comanda lui Liviu Dragnea 

pentru a-i intimida și șantaja pe procurori și judecători". 

"Nu trebuie să uităm că Secția specială a fost înființată la dorința lui Liviu Dragnea 

pentru a-i putea intimida sau chiar înlătura pe magistrații incomozi. Ne amintim de 

șicanele făcute fostului procuror-șef al DNA, Laura Codruța Kovesi, în plin proces 

de negociere pentru desemnarea procurorului-șef european. Ne amintim și de 

deciziile de retragere a apelului în procese importante, precum cel al fostului lider 

PSD Viorel Hrebenciuc și cel în care era implicat fugarul Sebastian Ghiță. Această 

structură trebuie desființată și ne-am săturat să așteptăm ca Ministerul Justiției și 

Guvernul să vină cu mult anunțatul proiect de lege de desființare. Și nici ordonanță 

de urgență nu dau semne că ar intenționa să adopte, deși ar fi putut, în condițiile în 

care referendumul din 2019 a avut drept scop sprijinirea Justiției, și au modificat 

deja Codul penal prin OUG 28/2020”, a declarat deputatul USR Stelian Ion. 

Și fostul ministru al Justiţiei Ana Birchall a cerut CSM să avizeze favorabil 

proiectul de desfiinţare a SIIJ, susţinând că această structură a fost "o şmecherie" 

menită să-i ajute pe cei care încalcă legea. 

 CONSULTĂ AICI PROIECTUL DE LEGE AL USR 

Camera Deputaților este prima cameră sesizată, Senatul fiind camera decizională 

pe acest proiect. 

Controversata secție de anchetare a magistraților, a cărei desființare a fost propusă 

printr-un proiect de lege de ministrul Justiției, Cătălin Predoiu, fără să se întâmple 

însă ceva, a revenit recent în discuție.  

 

 

 

https://www.usr.ro/wp-content/uploads/2020/05/PL-de-desfiin%C8%9Bare-a-sec%C8%9Biei-speciale.pdf
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Aceasta, după ce în 28 aprilie, Comisia nr. 2 - Resurse umane și organizare din 

cadrul Consiliului Superior al Magistraturii, coordonată de judecătoarea Mariana 

Ghena, a decis, cu majoritate de voturi, declanșarea concursului pentru ocuparea 

funcţiei de procuror-şef al Secţiei de Investigare a Infracțiunilor în Justiție (SIIJ) şi 

a altor funcţii de execuţie din cadrul secției, potrivit minutei ședinței. Deciziile au 

fost trimise plenului Consiliului Superior al Magistraturii, care le-a respins. 

Epopeea Secției speciale 

În 27 decembrie 2019, Guvernul a adoptat un Memorandum prin care se propunea 

desfiinţarea Secţiei pentru investigarea infracţiunilor din Justiţie. 

În 4 februarie, Ministerul Justiției a pus în dezbatere un proiect de lege privind 

desființarea Secției de anchetare a magistraților. Proiectul prevede și modificarea 

Legii 303 privind statutul judecătorilor și procurorilor, în sensul că acțiunea penală 

în cazul unui judecător sau procuror poate fi începută doar cu autorizarea prealabilă 

a procurorului general, iar trimiterea în judecată a magistraților se încuviințează de 

către Consiliul Superior al Magistraturii. De asemenea, Ministerul Justiției propune 

prin acest proiect și modificarea Legii 317 privind Consiliul Superior al 

Magistraturii. 

Secția pentru Investigarea Infracțiunilor din Justiție a fost înființată în cadrul 

Parchetului Înaltei Curți de Casație și Justiție și a devenit operațională în 23 

octombrie 2017. Are competența exclusivă de a efectua urmărirea penală pentru 

infracțiunile săvârșite de judecători și procurori, inclusiv judecătorii și procurorii 

militari și cei care au calitatea de membri ai Consiliului Superior al Magistraturii. 

Secția a fost condusă de Gheorghe Stan, fostul șef al Inspecției Judiciare, singura 

instituție abilitată să îi ancheteze disciplinar pe magistrați și care în mandatul lui 

Tudorel Toader a declanșat mai multe acțiuni disciplinare împotriva fostei șefe a 

DNA Laura Codruța Kovesi. Între timp, Gheorghe Stan a fost numit judecător la 

CCR, la propunerea PSD. 

Procuror șef adjunct al secției a fost Adina Florea, propusă de trei ori de Tudorel 

Toader pentru șefia DNA și respinsă de președintele Klaus Iohannis. 
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Adina Florea a câștigat concursul la CSM pentru funcția de procuror-șef al secției, 

însă candidatura ei nu a fost validată, în condițiile în care mai mulți magistrați au 

boicotat ședințele CSM. 

Lia Savonea, fostul președinte al Consiliului Superior al Magistraturii, a avut 7 

tentative eșuate de numire a Adinei Florea la șefia secției speciale. Adina Florea s-

a retras în 5 decembrie 2019 din procedura de numire la șefia Secției Speciale, 

după cele 7 încercări eșuate ale fostei șefe a CSM Lia Savonea de a o numi în 

funcția de procuror-șef al acestei secții. 

Secția specială a fost criticată puternic de către organismele europene. Comisia 

europeană arăta în ultimul raport MCV că funcționarea Secției speciale a confirmat 

temerile exprimate atât în România, cât și pe plan extern că ar putea fi utilizată ca 

instrument de presiune politică. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Aurescu - la reuniunea miniştrilor de Externe din UE; pe agendă - relaţiile 

cu China şi impactul pandemiei în regiunea Asia-Pacific 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, va participa vineri, prin 

videoconferinţă, la reuniunea omologilor din statele membre ale Uniunii Europene, 

principalele teme care vor fi abordate fiind relaţiile UE-China şi impactul 

pandemiei COVID-19 în regiunea Asia-Pacific, scrie Agerpres. 

 

Conform unui comunicat de presă al MAE, miniştrii vor avea o discuţie strategică 

în pregătirea Summitului UE-China şi în perspectiva reuniunii UE-China, cu 

participarea liderilor UE, ai statelor membre şi ai R.P. Chineze, de la Leipzig, 

prevăzută pentru luna septembrie, în perioada preşedinţiei germane a Consiliului 

UE, inclusiv pentru a se stimula progrese importante în negocierea Acordului de 

investiţii UE-China, precum şi o cooperare consolidată cu China în domeniul 

schimbărilor climatice şi în Africa. 
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Referitor la impactul pandemiei COVID-19 în Asia-Pacific, Înaltul Reprezentant al 

UE pentru Afaceri externe şi Politica de securitate, Josep Borrell, va invita 

miniştrii europeni de Externe să reflecteze asupra instrumentelor prin care pot fi 

promovate agenda şi interesele UE în regiune, inclusiv în conexiune cu Pactul 

Ecologic European, agenda digitală, sporirea autonomiei strategice, eficienţa 

multilateralismului şi comerţul liber, precizează MAE. 

 

Josep Borrell va prezenta şi evoluţiile recente din Afganistan. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Planul de redresare al Comisiei Europene se va axa pe un nou mecanism 

pentru promovarea investițiilor și reformelor 

Planul de relansare al Comisiei Europene se va axa pe un nou mecanism ce va avea 

scopul de a sprijini investițiile și reformele care sunt esențiale pentru o redresare 

durabilă, de a îmbunătăți reziliența economică și socială a statelor membre și de a 

sprijini tranziția verde și tranziția digitală. 

 

Mecanismul va fi disponibil pentru toate statele membre, dar sprijinul va fi 

concentrat în cele mai afectate părți ale Uniunii, unde nevoile în materie de 

reziliență sunt cele mai mari, se arată într-un comunicat al CE. 

 

Acest lucru va contribui la contracararea diferențelor din ce în ce mai mari dintre 

statele membre și la pregătirea economiilor pentru viitor, potrivit sursei citate. 

 

Mecanismul de redresare și reziliență va fi clar integrat în semestrul european. 

 

Statele membre vor elabora planuri de redresare și de reziliență în cadrul 

programelor lor naționale de reformă. 

 

Mecanismul vine cu un buget propus de 560 de miliarde de euro prin instrumentul 

„UE – noua generație” pentru a contribui la finanțarea planurilor de redresare și de 

reziliență ale statelor membre.  
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Acesta va include un grant în valoare de până la 310 miliarde de euro și va putea 

acorda împrumuturi în valoare de până la 250 de miliarde de euro. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeana vrea investitie de 9 miliarde de euro in sanatate, pentru 

eventuale alte crize sanitare 

Comisia Europeana a propus crearea unui nou program dedicat sanatatii, dotat cu 

peste 9 miliarde de euro, in cadrul viitorului buget plurianual al UE, cu scopul de a 

fi mai bine pregatita pentru crizele sanitare, a indicat aceasta joi. 

 

Sanatatea nu este o competenta comunitara, ci tine de responsabilitatea statelor, nu 

a incetat sa aminteasca executivul european in timpul crizei, incercand cumva sa 

coordoneze raspunsul sanitar al UE in fata pandemiei, noteaza AFP. 

 

Dar cu acest nou program Bruxellesul spera sa "intoarca foaia" in felul in care UE 

gestioneaza sanatatea, a explicat presei comisarul european pentru sanatate Stella 

Kyriakides. 

 

"In timpul crizei a existat un decalaj intre ceea ce asteptau cetatenii de la UE si 

ceea ce puteam sa facem noi in realitate", a recunoscut ea. 

 

Comisia propune in proiectul sau de buget revizuit, dezvaluit in linii mari miercuri, 

sa doteze programul "UE pentru sanatate"(EU4Health) cu 9,4 miliarde de euro, 

adica de 20 de ori mai mult decat propusese Comisia in prezent pentru viitorul 

cadru financiar 2021-2027. 

 

O mare parte ar fi finantata prin noul fond de relansare propus de Comisie, la 

nivelul de 7,7 miliarde de euro, iar restul din buget. 

 

Este vorba de a investi in "preventie, in pregatirea pentru crize, in achizitionarea de 

medicamente si echipamente vitale, precum si in ameliorarea rezultatelor pe 

termen lung in materie de sanatate".  



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 29 mai 2020 29 

 

Este vorba de asemenea de a aborda problema inegalitatilor intre sistemele 

medicale si in materie de maladii netransmisibile (cancer, sanatate mintala, boli 

rare etc.). 

 

Programul va servi, de asemenea, la consolidarea Centrului european de preventie 

si control al bolilor si Agentiei Europene a Medicamentului si ar acoperi raspunsul 

UE in problema productiei intraeuropene de medicamente. 

 

Cu privire la acest subiect, Comisia pregateste un nou plan de actiune pentru 

sfarsitul anului. 

 

Pandemia de COVID-19 a pus in lumina faptul ca UE este foarte dependenta de 

China si de India in materie de substante active pentru medicamente, precum si de 

echipamente medicale. 

 

Criza provocata de noul coronavirus a "evidentiat problemele si slabiciunile 

lantului de aprovizionare si de productie a medicamentelor, care existau deja. 

Aceasta va fi o prioritate pentru EU4Health", a subliniat comisarul Stella 

Kyriakides. 
 

(Sursa: ziare.com) 

 

 


